
ACTE  PLE ORDINARI  
DATA  16 DE DESEMBRE DE 2008 
HORA  9 DEL VESPRE  

  
ORDRE DEL DIA PRESIDENT: L’Il�lm. Alcalde 

Ignasi Giménez Renom 

- Antònia Pérez Ballonga. 
- Aleix Canalís Alsina. 
- José Eduardo González Navas. 
- Jordi Carcolé García. 
- Óscar Lomas Cortés. 
- Josefa Martínez Romero. 
- Glòria Massagué Casals. 
- Joan Creus Oliveras. 
- Mercè Giménez Renom. 
- Gemma Perich Vidal 
- Mercè Vallès Corominas.  
- Mercè Carbonés Hernández 
- Lluís Manuel López Alarcón  
- José Antonio López Espinola 
- Montserrat Gatell Pérez 
 - Jordi Roman Clusella   
 - Xavi Arderius Matas 
 -  Elisenda Alemany Gutiérrez  
 - Jordi Permanyer Bellmunt 
- Oriol Papell Torras 
- Juli Boadella Vergés 
  Secretari  

  
   1.- Aprovació, si s’escau, de l’esborrany de  
        l’acta de la sessió anterior. 
 
   2.- Donar compte dels Decrets de l’Alcaldia i  
       dels acords de la Junta de Govern 
 
   3.- Pla actuació municipal per  inundacions 
 
   4.- Resolució al�legacions presentades a les  
        ordenances fiscals i la seva aprovació  
        definitiva 
 
   5.- Aprovació del pressupost i plantilla per a  
         l’any 2009. 
 
   6.- Assumptes sobrevinguts 
  
   7.- Suggeriments i preguntes 
 

- Mercè Custodio   
   Interventor acctal   
     

 
Vist que els reunits són el total de membres que legalment constitueixen l’Ajuntament Ple, el Sr. 
President declara obert l'acte i s'entra a l'examen dels assumptes inclosos en l'ordre del dia. 
 

1.- APROVACIÓ, SI ESCAU, DE L’ESBORRANY DE L’ACTA DE LA SESSIÓ 
ANTERIOR. 
       

  Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 

2.- DECRETS DE L’ALCALDIA I ACORDS DE LA JUNTA DE GOVERN  
     LOCAL. 
  

Es dona compte al Ple dels Decrets núm. 905 del dia 20 de novembre al 961 del dia 5 de 
desembre. Es dona compta també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats en 
sessions del dia 25 de novembre, 2 i 9 de desembre de 2008. 
La Corporació es donà per assabentada 
 
  3.- PLA ACTUACIÓ MUNICIPAL PER INUNDACIONS 
 
Vist que Castellar del Vallès disposa del Pla Bàsic de Protecció Civil homologat per la Comissió 
de Protecció Civil de Catalunya el 10 de juliol de 2008. 



Vist que el present Pla d’Actuació Municipal per Inundacions es redacta en compliment de la 
normativa legal vigent segons l’establert en la Llei 4/1997, de 20 de maig, de Protecció Civil 
de Catalunya i el DECRET 210/1999, de 27 de juliol, pel qual s'aprova l'estructura del 
contingut per a l'elaboració i l'homologació dels plans de protecció civil municipals. 
Vist que el present Pla té per objectius l’anàlisi i l’avaluació del risc d’inundacions del municipi 
així com l’organització municipal davant les diverses situacions d’emergència que puguin 
ocórrer derivades d’aquest risc. 
ATÈS que Castellar del Vallès disposa d’una tècnica de Protecció Civil municipal nomenada el 
dia 03 de juny de 2008. 
Vist que el present Pla d’Actuació Municipal per inundacions, redactat per l’esmentada tècnica, 
s’acompanya d’un manual d’actuació i d’un programa d’implantació i manteniment. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
Aprovar el Pla d’Actuació Municipal per inundacions de Castellar del Vallès. 
Defensa la proposta el regidor de Seguretat Ciutadana Sr. Jordi Carcolé, pel PSC, explicant 
que en el Ple del passat mes d’abril es va portar a aprovació el pla de protecció civil de 
Castellar del Vallès el qual va ser homologat el mes de juliol per la comissió de protecció civil 
de Catalunya, en l’exposició d’atesos  d’aquella aprovació ja es feia esment al fet que s’haurien 
d’anar annexant al mateix el manual d’actuació en riscos especial que hem de tenir, incendi, 
inundacions, nevades, químic i sísmic, des de l’any 1996 disposem del pla per incendis, i en 
aquest Ple portem a aprovació el manual corresponent al risc per inundacions. El pla per 
nevades ja està acabat i amb tota probabilitat es podrà dur a aprovació en el proper Ple del 
mes de gener. 
Enguany amb la creació del departament de protecció civil i amb el nomenament d’una tècnica 
responsable del mateix, s’està donant un impuls important a tot el que fa referència al tema 
de la protecció, la prevenció és molt important i ens evita molts riscos, però quan 
desgraciadament és produeix una situació d’emergència, cal tenir les eines per poder actuar 
amb celeritat i eficàcia. Portem doncs a aprovació el pla d’actuació municipal per inundacions, 
el qual es composa d’un manual d’actuació i d’un programa d’implantació i manteniment, 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
 4.- RESOLUCIÓ AL.LEGACIONS PRESENTADES A LES ORDENANCES FISCALS I LA  
            SEVA APROVACIÓ DEFINITIVA. 
 
ATÈS que el Ple de l’Ajuntament en sessió de 28 d’octubre de 2008 va aprovar provisionalment 
la modificació de diverses ordenances fiscals i la classificació fiscal de les vies públiques amb 
efectes de l’1 de gener de 2009. 
ATÈS que l’acord ha estat objecte d’exposició pública al tauler d’anuncis de l’ajuntament per 
un període de trenta dies i l’anunci d’exposició ha estat publicat en el Butlletí Oficial de la 
Província de Barcelona número 262, de 31 d’octubre de 2008 i en l’edició del dia 4 de 
novembre de 2008 del diari El Periódico, d’acord amb el que es preveu als apartats 1 i 2 de 
l’article 17 del Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals. 
ATÈS que en el termini d’exposició pública de l’acord s’ha presentat una reclamació en forma 
d’al�legacions per part de Daniel Martínez i Pascual, en representació de la formació política 
d’Inciativa per Catalunya Verds de Castellar del Vallès (Registre General núm. 15572, de 28 de 
novembre de 2008).  Les reclamacions presentades per aquesta associació en forma 
d’al�legacions son quatre: 
1. Ordenança fiscal núm. 1 IMPOST SOBRE VEHICLES DE TRACCIÓ MECÀNICA 
2. Ordenança fiscal núm. 7 TAXA PER LA PRESTACIÓ DELS SERVEIS D’INTERVENCIÓ  
           INTEGRAL DE L’ADMINISTRACIÓ MUNICIPAL EN LES ACTIVITATS I INSTAL�LACIONS 
3. Ordenança fiscal núm. 9 TAXA PER RECOLLIDA D’ESCOMBRARIES 
4. Ordenança fiscal núm. 24 TAXA PER L’ESTACIONAMENT DE VEHICLES DE TRACCIÓ  
          MECÀNICA A LES VIES PÚBLIQUES MUNICIPALS 
 



ATÈS que respecte les tres primeres val a dir que l’ordenança 1 és la que regula els béns 
immobles, la que regula l’Impost sobre vehicles és la número 3. Referent a aquesta al�legació 
la formació presenta una proposta diferent de redacció de l’ordenança, sense qüestionar en 
cap moment la legalitat de la proposta aprovada provisionalment pel Ple de la Corporació. En 
aquesta nova proposta hem de dir que ja estava recollida en part per la nostra ordenança, 
article 5è. L’Ordenança 7 és l’A2. En aquesta al�legació presenta una nova proposta i no entra 
a qüestionar la legalitat de l’actual redacció. L’Ordenança 9 és la A4 Taxa per recollida de 
residus municipals. Respecte a la proposta presentada no recull cap aspecte d’il�legalitat de 
l’ordenança aprovada provisionalment; es limita a presentar com les anteriors una proposta 
alternativa de beneficis fiscals.  
ATÈS que respecte a l’última no es pot admetre l’al�legació perquè aquesta ordenança, no es 
troba en exposició pública perquè no s’ha procedit a la seva modificació. Va ser definitivament 
aprovada el dia 18/07/2008 (BOP número 172). 
L’expedient ha estat informat per Intervenció. 
La competència per a la resolució de l’expedient és del Ple de la Corporació, d’acord amb 
l’article 52.2.d) del Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya. 
Es proposa al Ple de l’Ajuntament els següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Desestimar les reclamacions 1, 2 i 3 presentades per Daniel Martínez i Pascual, 
en representació de la formació política d’Inciativa per Catalunya Verds de Castellar del Vallès 
(Registre General núm. 15572, de 28 de novembre de 2008).  contra l’acord d’aprovació 
provisional de la modificació de diverses ordenances fiscals i de la classificació fiscal de les vies 
públiques i motivar la desestimació d’acord amb la part expositiva d’aquest acord. 
SEGON.- Inadmetre la reclamació 4 perquè l’Ordenança fiscal reguladora de la Taxa per 
l’estacionament de vehicles de tracció mecànica a les vies públiques municipals no està en 
exposició pública. 
TERCER.- Aprovar definitivament la modificació, que es detalla a l’annex, de l’Ordenança 
Fiscal General de Gestió, Inspecció i Recaptació dels ingressos de dret públic municipal. 
QUART.- Aprovar definitivament  la modificació de les ordenances fiscals que es detalla a 
l’annex, el text integrat de les quals figura a l’expedient i es relacionen a continuació: 
- Ordenança fiscal núm. 1 Impost sobre béns immobles 
- Ordenança fiscal núm. 2 Impost sobre activitats econòmiques 
- Ordenança fiscal núm. 3 Impost sobre vehicles de tracció mecànica 
- Ordenança fiscal núm. 4 Impost sobre construccions, instal�lacions i obres 
- Ordenança fiscal núm. 5 Impost sobre l’increment del valor dels terrenys de naturalesa 
          urbana. 
- Ordenança fiscal  núm. A.1. Taxa per l’expedició de documents administratius 
- Ordenança fiscal núm. A.2. Taxa per a la prestació dels serveis d’intervenció integral de  
          l’Administració municipal en les activitats i instal�lacions 
- Ordenança fiscal núm. A.3 Taxa de cementiri municipal 
- Ordenança fiscal núm. A.4. Taxa per la recollida de residus municipals 
- Ordenança fiscal núm. A.5. Taxa sobre serveis urbanístics 
- Ordenança fiscal núm. A.6. Taxa per les entrades de vehicles a través de les voreres i  
          les reserves de via pública per a aparcament, càrrega i descàrrega de mercaderies de         
          qualsevol mena. 
- Ordenança fiscal núm. A.7. Taxa per immobilització i/o retirada de vehicles abandonats  
          o estacionats defectuosament o abusivament a la via pública 
- Ordenança fiscal núm. A.9. Taxa mercats 
- Ordenança fiscal núm. A.10. Taxa per l’ocupació temporal de domini públic  
-      Ordenança fiscal núm. A.12. Taxa per la prestació dels serveis de l’escola municipal de 
          Música.    
- Ordenança fiscal núm. A.13. Taxa per la prestació de serveis de Salut Pública 
- Ordenança fiscal núm. A.14. Taxa per serveis especials: vigilància d’espectacles,      
          transport, pas de caravanes, càrregues/descàrregues especials 
- Ordenança fiscal núm. A.16. Taxa per l’obertura de rases i sondatges en terrenys d'ús  



          públic i qualsevol remoguda en la via pública del paviment o les voreres 
- Ordenança fiscal núm. A.17. Taxa per la prestació del servei de prevenció d’incendis  
           forestals 
- Ordenança fiscal núm. A.18. Taxa per l’aprofitament dels serveis o activitats de la 
           biblioteca Antoni Tort 
-          Ordenança fiscal núm. A.20 Taxa per la celebració de cerimònies civils a l'Ajuntament i  
           aprovar l'Ordenança fiscal número A 
CINQUÈ.- Aprovar definitivament la modificació de la classificació fiscal de les vies 
públiques que es detalla a l’annex. 
SISÈ.- Establir com a data inicial per a la vigència de les referides modificacions el dia 1 de 
gener de 2009. 
SETÈ.- Publicar al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona el text íntegre de les 
ordenances i de la classificació fiscal de les vies públiques amb les seves modificacions. 
El Sr. Oscar Lomas,  regidor d’Economia, pel PSC, informa la proposta dient que en el Ple de 
data 28 d’octubre proppassat es va aprovar provisionalment la modificació de diverses 
ordenances fiscals, les quals han estat objecte d’exposició pública durant el període de 30 dies, 
i s’ha presentat una reclamació per part de la formació política d’Iniciativa per Catalunya, 
Verds de Castellar del Vallès, les reclamacions presentades, en són quatre i fan referència a 
l’Impost sobre vehicles de tracció mecànica, taxa per la prestació de serveis d’intervenció 
integral de l’Administració municipal en les activitats i instal.lacions, taxa per la recollida 
d’escombraries i taxa per l’estacionament de vehicles de tracció mecànica en vies públiques 
municipals. 
Respecte a la primera taxa, comentar que en cap moment es dubta de la legalitat de la 
mateixa, només es proposa una diferent redacció de l’ordenança, les quals en part estan 
recollides en l’article 5è de la mateixa ordenança. Pel que fa a la taxa de llicència d’activitats i 
la taxa per la recollida d’escombraries, en el mateix sentit, la proposta presentada no recull 
cap aspecte d’il�legalitat de l’ordenança aprovada, sinó propostes diferents. I pel que fa a la 
última no es pot admetre l’al�legació perquè la ordenança de taxa per l’estacionament de 
vehicles de vehicles de tracció mecànica a les vies públiques no es troba en període d’exposició 
pública ja que no s’ha procedit a la seva modificació en el passat ple d’octubre. Per tant 
d’acord amb tot l’anteriorment exposat es proposa desestimar les al�legacions i no admetre la 
quarta al�legació, (taxa per l’estacionament de vehicles), ja que no es trobava en període 
d’exposició pública, i procedir a l’aprovació definitiva de les ordenances fiscals. 
En torn d’intervencions, pel CiU, la Sra. Gemma Perich,  diu que pel que fa a la resolució de 
les al�legacions que ha presentat el grup d’Iniciativa Verds, la proposta que es fa ara és 
bàsicament recollir les al�legacions, desestimar-les  i no admetre’n una, però al final el que es 
fa és l’aprovació definitiva de les ordenances.  
Com a tal fer dues consideracions; una pel que fa a les al�legacions que evidentment nosaltres 
entenen per la manera que s’han presentat i el concepte pel quan s’han presentat, fem dues 
propostes, pel que sembla el grup d’Iniciativa té ganes de participar i fer propostes respecte 
als pressupostos, en aquest cas a les ordenances i per tant pensem que ells, com a grup 
municipal haurien de tenir coneixement de quan és el moment idoni, el moment pel qual es 
poden rebre aquestes propostes referent als pressupostos i ordenances i per tant els convidem 
a que ho facin en tems i forma, però també convidem a l’equip de govern que busqui l’espai 
idoni, justament per afavorir un espai de participació com a altres que es realitzaran.  
D’altra banda, donat que el grup de CiU en l’aprovació inicial vam votar en contra, el nostre 
vot també serà en contra. 
El Sr. Secretari fa uns aclariments respecte a la votació. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA, AMB EL SEGÜENT 
RESULTAT: 
                    Vots a favor:      DEU       ( 10) dels regidors del PSC 
                    Vots en contra:  CAP        (  0)    
                    Abstencions :     ONZE      (11) dels regidors de CiU, Altraveu, ERC i regidor  no  
                                                                  adscrit 
 



 5.- APROVACIÓ DEL PRESSUPOST I PLANTILLA PER A L’ANY 2009. 
 
ATÈS l'article 149 de la Llei 39/88, de 28 de desembre, Reguladora de les Hisendes Locals, i 
l'article 18 del Reial Decret 500/90, de 20 d'abril, que desenvolupa el capítol primer del Títol 
sisè de la Llei 39/88, de 28 de desembre, i una vegada acomplerts els requisits legals que hi 
resulten, amb la realització dels documents necessaris i els informes preceptius. 
ATÈS que els articles 90 de la Llei 7/1995, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim 
local, 126 i 127 del Reial Decret legislatiu 871/1986, de 18 d’abril, determinen que les 
Corporacions locals aprovaran anyalment en ocasió del pressupost, la plantilla de personal que 
comprendrà tots els llocs de treballs degudament classificats, reservats a funcionaris i a 
personal laboral i eventual i que els articles 126 i 127 del Reial Decret Legislatiu 781/1986, de 
18 d’abril, contenen els principis informadors per a l’elaboració de les Plantilles així com el 
procediment per a la seva aprovació. 
Es presenta al Ple de la Corporació el Pressupost General únic per a l'exercici del 2009, la plantilla 
de la Corporació i les bases d'execució, per tal que, segons el procediment legal, siguin aprovats, 
segons els següents 
ACORDS:  
PRIMER.- Aprovar inicialment el Pressupost general per a l'exercici de l’any 2009, amb una 
previsió d'ingressos i de despeses de 28.265.148,69 €(VINT-I-VUIT MILIONS DOS-CENTS 
SEIXANTA-CINC MIL CENT QUARANTA-VUIT AMB SEIXANT-NOU euros) , que desglossat per 
capítols ofereix el següent detall: 
DESPESES 

CAPÍTOL CONCEPTE IMPORT 

   a) Operacions corrents 

1 DESPESES DE PERSONAL 9.346.365,90

2 COMPRA DE BÉNS I SERVEIS 10.882.626,85

3 INTERESSOS  858.990,64

4 TRANSFERÈNCIES CORRENTS 1.219.501,70

 b) Operacions de capital 
6 INVERSIONS 3.639.644,80

7 TRANSFERÈNCIES 124.243,89

9 VARIACIÓ DE PASSIUS FINANCERS 2.193.774,91

  TOTAL PRESSUPOST 28.265.148,69

INGRESSOS 
CAPÍTOL CONCEPTE IMPORT 

   a) Operacions corrents   
1 IMPOSTOS DIRECTES 10.461.100,00
2 IMPOSTOS INDIRECTES 600.000,00
3 TAXES I ALTRES IMPOSTOS 5.125.719,91
4 TRANSFERÈNCIES CORRENTS 7.891.215,00
5 INGRESSOS PATRIMONIALS 424.000,00
 b) Operacions de capital 
6 ALIENACIÓ D’INVERSIONS       0,00
7 TRANSFERÈNCIES DE CAPITAL 1.570.113,78
9 PASSIUS FINANCERS 2.193.000,00

  TOTAL PRESSUPOST 28.265.148,69

      
SEGON.- Aprovar, juntament, les Bases d'execució de l’indicat pressupost, així com les 
modificacions del pla quadriennal d’inversions. 
TERCER.- Sotmetre’l a informació pública durant un termini de quinze dies comptats a partir 
del següent al de la publicació de l’anunci corresponent al Butlletí Oficial de la Província. 



QUART.- Entendre definitivament aprovat el Pressupost General i les seves Bases d’Execució 
en cas que no es presentin reclamacions en el període d’informació pública i publicar el resum 
per capítols en el Butlletí Oficial de la Província, entrant en vigor en l’exercici corresponent una 
vegada publicat. 
CINQUÈ.- Aprovar la plantilla de personal d’aquest Ajuntament per a l’any 2009 que es conté en 
la documentació annexa a aquest dictamen i que forma part del mateix, comprenent el detall 
d’aquesta plantilla, els següents apartats: 

A) Places de funcionaris de carrera, classificades en escales i sots-escales. 
B) Plaça de funcionari de caire eventual. 
C) Llocs de treball subjectes a la legislació laboral. 
D) Amortització i nova creació llocs de treball. 

El Sr. Alcalde intervé tot dient que l’equip de govern presenten a aprovació una proposta 
d’aprovació de pressupostos municipals que ve marcada per un fet que és el de la crisi 
econòmica, una crisi econòmica que afecta a les empreses, als treballadors, a les famílies i 
també a les diferents institucions, que té un abast global i que també afecta en concret a les 
butxaques de tothom. Que hem de fer davant d’aquesta situació?. Des de l’equip de Govern 
ens hem plantejat dues respostes d’aquesta pregunta, la primera d’elles és que davant la crisis 
s’ha de continuar en la línia endegada durant l’any 2008, la nostra recepta, que es ben 
coneguda és l’austeritat, la contenció, el realisme, l’eficiència, i també l’eficàcia, i és que 
aquest equip de govern va començar a preparar-se per aquesta situació de fa temps. En la 
Junta de Govern Local de data 18 de maig de 2008 es va aprovar l’assumpció d’un pla 
d’austeritat econòmica que perfilava un seguit de mesures d’autocontrol i de seguiment de les 
despeses municipals, aquest, de fet és un pla que ha donat els seus fruïts i que també ens ha 
servit com a full de ruta alhora de confeccionar els nous comptes per aquest 2009, al menys 
en quatre dels seus supòsits: 
1.- l’austeritat en la despesa supèrflua. 
2.- la contenció en les noves despeses i també contractacions de personal. 
3.- millorar l’eficiència i l’eficàcia en els serveis que actualment es presten. 
4.- el realisme en les previsions d’ingressos. 
Tot això ens porta a presentar una pressupostos inèdits en l’historia de l’Ajuntament de 
Castellar, per primera vegada en tota la seva història s’ha reduït el seu pressupòsit, ni tant 
sols durant la greu crisis l’any 1993 es va ser capaç de disminuir les despeses municipals. 
Passarem dels 24.570.000 € de l’any 2008, als 24.501.360 €, és a dir rebaixarem un 0’28% el 
pressupost ordinari de despeses de l’Ajuntament per al 2009, és veritat que és una baixa 
mínima, però és important sobretot pel significat que té i per l’esforç que ha significat el poder 
confeccionar aquests pressupostos, especialment si es té en compte que l’IPC es preveu que 
serà del 2% durant el 2009. Amb  això vull dir que els sous pujaran un 2%, també les 
concessions municipals que tenim pujaran un 2%, els bens i serveis que haurem de comprar 
previsiblement també pujaran un 2% i tot i aquesta pujada generalitzada en els preus hem 
pogut i hem estat capaços de retallar el pressupost ordinari. Aquí cal remarcar que els 
números del pressupost 2009 són realistes i és que hem volgut aplicar el principi de prudència 
no estirar més el braç que la màniga i per tant davant de la incertesa del moment no hem 
volgut preveure encara un escenari de recuperació del sector de la construcció. Les dades 
criem que s’expliquen per si mateixes, pel que fa referència a l’impost de l’ICIO, respecte al 
2008, en aquest 2009 es rebaixa un 54% la previsió d’ingressos i si féssim aquest mateix 
càlcul però no respecte al pressupost 2008 sinó del 2007, la baixada seria d’un 68% del total, 
pel que fa referència a plus vàlues, que és un altre dels grans impostos que tenen a veure en 
el sector de la construcció, la caiguda respecte a l’any passat seria del 40% i les previsions 
també de reducció dels ingressos respecte al 2007 seria de 54. De moment doncs, hem estat 
cauts, si bé esperem que durant el 2009 es pugui veure els primers indicis de la recuperació 
econòmica. 
Quina ha estat l’altra resposta? Cal aplicar polítiques d’incentiu de l’ocupació per una banda, i 
també d’ajudes als col�lectius més febles. Si fins ara ens hem referit de quina manera afecta la 
crisis a l’Ajuntament, el seu impacte de fet a les finances municipals i com afrontem aquesta 
situació, ara volem parlar de com afecta la crisi als ciutadans i ciutadanes i com hi podem fer 



front de la institució en al que estem. Aquí la fórmula és per tot coneguda, més ocupació més  
eina, més formació i de més qualitat, i més ajudes per aquells col�lectius de persones que 
estan una situació més delicada, això que acabo d’anunciar té una traducció palpable que a 
ningú se li escapa, una pujada pel que fa referència a pressupost de Benestar Social d’un 
14’80% i una pujada del pressupost de Formació i Ocupació arribant fins a un 17’20% més 
respecte l’any 2008. No crec que sigui massa agosarat pensat que cap dels 21 regidors 
d’aquesta Corporació sigui contrari a cap d’aquestes dues pujades, les més importants que 
contempla el pressupost per Regidories, una altra cosa seria de quina manera s’hauria de 
gestionar, a través de quins programes, propostes o projectes. Per això us demano que ens 
quedem amb la melodia encara que després poden diferir en la lletra de la cançó, i aquí la 
melodia és molt clara garantim la cohesió social i generem ocupació, i aquestes preocupacions 
no son només del grup de govern sinó de tots 21 regidors, ha ser això motiu de consens, els 
ciutadans han de poder veure que els polítics també som capaços de deixar de banda la 
rivalitat estèril, buida personalista i sense sentit i que som capaços de treballar conjuntament i 
quan la situació ho demana podem arribar a acords i estar a l’alçada de les circumstàncies, 
perquè si les propostes que se’ns presenten són viables, són reals i suposen una millora, 
aquest equip de govern no té cap inconvenient en incorporar-les, quedem-nos doncs amb 
aquestes dues prioritats, el 14’80% més en Serveis Socials i el 17’20% més en Formació o 
Ocupació. 
Per acabar recalcar que aquests pressupostos són uns pressupostos que parlen el mateix 
llenguatge que la gent, no són uns pressupostos fets de cara a la galeria, parlen dels seus 
problemes, es dirigeixen als que ho estan passant pitjor, als que no tenen feina, als que els hi 
manquen recursos, i el que els hi diu aquests pressuposts és que els ajudaran a buscar feina, 
a crear el seu negoci, col�laborarem per trobar un pis de lloguer, perquè el bus els hi surti a 
meitat de preu, a donar ajuda quan la situació sigui absolutament insostenible i tot això sense 
comprometre la situació econòmica de la Institució.     
Pel PSC, el regidor d’Economia Sr. Oscar Lomas presenta la proposta dient que la elaboració 
del pressupost per l’any 2009 es realitza en el pitjor context econòmic des de fa molts anys.  
En aquest sentit, l’equip de govern va aprovar un “Pla de mesures econòmiques, tributàries i 
financeres extraordinàries”, tal com ens explicava l’Alcalde. Aquestes mesures, i d’altres que 
explicarem en la present memòria, es veuen reflexades en els pressupostos 2009, amb 
l’objectiu d’oferir els mateixos serveis amb menys recursos, fomentar la formació i creació de 
llocs de treball i establir mecanismes d’ajuda per aquells col�lectius amb majors dificultats. 
El pressupost total per l’any 2009 és de 28.265.148,69 €, un 16,49% inferior al previst per 
l’any 2008.  
El pressupost ordinari té una caiguda del 0,28%, essent la xifra final de 24.501.260 €, 
finançats amb uns recursos de 24.502.034,91 €, existint per tant un petit romanent que 
finança inversions. 
Els ingressos ordinaris, que són aquells formats pels impost directes, els impostos indirectes, 
les taxes i altres impostos, les transferències corrents i els ingressos patrimonials, es 
disminueixen un 0’28%. En termes reals, i tenint en compte la revisió de les ordenances 
realitzades en el ple de octubre, això significa un decrement real de més del 4%. 
En la meva intervenció d’ara fa un any, ja avisàvem que tot i que a finals del 2007 s’havia 
iniciat una forta desacceleració econòmica, no es podia preveure quina seria la gravetat de 
l’actual crisi. 
L’aturada del sector immobiliari, ha suposat que la xifra prevista en aquells ingressos més 
relacionats amb l’evolució d’aquest sector (plusvàlues, obres i taxa serveis urbanístics) es 
redueixi en 1.270.000 €, el que significa una caiguda del 47% respecte el previst en l’any 
2008 i de més d’un 60% respecte l’any 2007. Això suposa, que si tenim en compte que 
aquests ingressos a l’any 2007 representaven el 17% dels ingressos ordinaris, o a l’any 2005 
representaven el 25% dels ingressos, la previsió és que per aquesta any representin menys 
del 6%. 
Concepte 2.007 Variació 2.008 Variació 2009 

Impost Plusvàlues 1.150.000 -150.000 1.000.000 -400.000 600.000 



Impost Obres 1.900.000 -600.000 1.300.000 -700.000 600.000 

Taxa Serveis Urbanístics 605.000 -205.000 400.000 -170.000 230.000 

 3.655.000 -955.000 2.700.000 -1.270.000 1.430.000 
En tot cas, podríem entrar amb més detall en els ingressos. Els impostos directes. Què són? 
Són l’IBI, l’IAE, les plusvàlues i l’impost de vehicles. Han augmentat un 5’61%, en la línia de 
l’augment del 5’32% de l’any 2008, però molt per sota de l’any 2007 on va créixer un 13’24% 
i fa dos anys un 16’56%.  
Tot i la caiguda que es preveu del recaptat per plusvàlues, si que es preveuen els efectes que 
es podran produir a partir d’1 de gener de 2009 l’Organisme de Gestió Tributària de la 
Diputació de Barcelona (ORGT) s’encarregarà de la gestió, inspecció i liquidació de la 
recaptació municipal. A banda de l’optimització de recursos que això suposarà, s’iniciaran 
inspeccions en els períodes no prescrits de l’impost de plusvàlues i en l’impost d’activitats 
econòmiques, dels quals es preveuen una sèrie d’ingressos addicionals contemplats en la seva 
corresponent partida pressupostària. 
El segon capítol, el impost d’obres, es redueix un 54%, passant de 1M a 0’6M €.  
Una de les mesures que es preveia en el Pla de Mesures que va aprovar l’equip de govern, 
estava relacionat amb aquest impost. En ell s’aprovava iniciar el procès per liquidar les 
complementaries de l’impost d’obres en el període no prescrit. Durant el 2008, s’ha iniciat el 
procés de notificació i sol�licitud de documentació a aquells promotors o particulars, que 
havent disposat de llicència d’obres en el període no prescrit no se’ls hi havia practicat la 
liquidació complementaria que contempla la legislació vigent. 
En aquest procés, a partir del mes de novembre de 2008 s’han procedit a liquidar les primeres 
complementàries, tot i que el gruix de liquidacions es produirà durant el primer trimestre del 
2009. 
Per això, preveiem en aquest concepte (impost d’obres) un import similar al que portem a dia 
d’avui (483.000 € + 16.000 €), més una previsió de quin import es procedirà a liquidar. 
En el tercer capítol queden incloses aquelles taxes que graven algun dels serveis, els preus 
públics, recàrrecs, ingressos financers. Aquest grup té una caiguda del 1,16%, explicada 
essencialment per aquelles taxes més lligades a l’evolució de la pròpia activitat econòmica 
(taxa serveis urbanístics, obertura d’establiments, ocupació via pública,...) 
En sentit contrari, es pressuposta l’increment previst en les ordenances fiscals per la taxa de 
recollida d’escombraries. En la mateixa línia, també es preveu un augment important en els 
ingressos per la taxa d’ocupació de sòl, subsòl i volada, degut a les inspeccions que l’ORGT 
efectua a nivell provincial i que poden comportar uns ingressos addicionals. 
El quart capítol dels ingressos ordinaris són les trasnferències corrents. Què són? D’una banda 
són les transferències que es reben d’altres administracions: Estat, Generalitat, Diputació o 
Consell Comarcal.  
En aquest capítol es preveu un increment del 1’1%, és a dir, una estabilitat en els ingressos 
que preveiem rebre de tercers. 
L’últim capítol d’ingressos són els ingressos patrimonials. Es preveuen gairebé 90.000 € 
d’ingressos més que en el pressupost vigent per l’entrada en funcionament de l’aparcament 
soterrat i del supermercat, la concessió de la publicitat, així com l’actualització dels diversos 
cànons. (Queden inclosos: botiga Centre Feliuenc, bar Sala Blava, restaurant Airesol, Bar Cal 
Calissó, Banc Sabadell, Caixa Sabadell, Tiferca, Openservice, Mercadona, cementiri, Viena, 
Diguescom publicitat, bar mercat) 
En resum, i per acabar l’explicació dels ingressos diverses reflexions: 

• S’ha volgut ser realista. Tot i que es difícil poder fer previsions de com evolucionarà 
aquells tributs inestables (els que no graven la propietat), s’ha volgut calcular una 
quantitat que pogués ser factible i corregir errors que pogués haver en el present 
pressupost. 

• Ens trobem davant d’una previsió d’ingressos realista i de contenció. L’esforç s’ha de 
centrar en obtenir el màxim d’ingressos via altres administracions ha de permetre a 
l’Ajuntament oferir cada vegada més i millors serveis, sense que això vagi en perjudici 
d’un augment de la pressió fiscal sobre el ciutadà. 



DESPESES 
Les despeses ordinàries són aquelles que corresponen a personal, compra de béns i serveis, 
subvencions i la càrrega financera (interessos i amortitzacions). 
S’ha treballat amb els següents objectius: 

- Contenció de la despesa de personal. Tal i com es contemplava en el pla de mesures de 
xoc aprovat per l’equip de govern, no es preveu cap augment en el número de 
treballadors contractats per l’any 2009. A més, s’han seguit les recomanacions de la 
FMC i ACM, congelant els sous dels càrrecs electes, personal de confiança i les 
assignacions als grups polítics. 

- Reducció de despeses supèrflues 
- Control de consums i implementació d’un pla d’eficiència energètica que permeti reduir 

els consums (electricitat, gas, combustibles) 
- Creixement de l’àrea social, especialment d’aquelles regidories que en temps de 

dificultats econòmiques poden aportar majors solucions: formació i ocupació (increment 
del 17,29%), benestar social (14,80%), gent gran (9,35%) i educació (7,25%). 

Entrant ja en detall, el primer capítol de la despesa ordinària és la despesa de personal. En 
aquest punt, aprofitaré també per explicar la plantilla que portem a aprovació. El pressupost 
de personal suposa el 38% de la despesa ordinària, en línia com la majoria d’ajuntaments on 
aquesta es situa al voltant del 40%. 
Pel que fa al número de persones en plantilla es manté en 237. La resta de places que s’han 
creat (tècnic de gestió, administratiu d’immigració i conserge de gent gran) s’han compensat 
amb l’amortització d’altres places (tècnic de GIS, tècnic d’immigració i tècnic de programa de 
violència).. Es preveuen també d’altres canvis interns de categories i la funcionarització de 
diverses places de laboral. D’altre banda, també es crea la partida d’altre personal, on estan 
tot el personal amb contractes temporals o nomenaments interins que no cobreixen cap 
vacant (obra i servei, eventual per circumstàncies de la producció). 
L’estructura de la plantilla de l’Ajuntament que portem a aprovació? El tècnics A1, representen 
el 17’41% del total, els A2 el 14’73%, els C1 el 14’73%, els C2 el 38’39% i els AP el 14’73%, 
xifres molt similars a les del 2008. 
El total de pressupost, augmenta un 3’25%. Aquest augment ve explicat per: 

- d’acord amb la llei de pressupostos per a l’any 2009, el sou del personal ha 
d’augmentar un 2% per cada concepte (sou base, triennis, complement de destí i 
específic) i, a més, s’estableix un 1% addicional sobre el total anterior per imputar al 
complement específic amb l’objectiu que s’acabi percebent per 14 pagues (aquesta 
norma ens és d’aplicació perquè actualment els treballadors municipals no cobren les 
dues pagues dobles del complement específic senceres, encara que la quantitat anual 
es divideixi per 14 pagues). 

- S’imputa una partida per la valoració de llocs de treball. En la signatura del darrer 
conveni col�lectiu, es va acordar la realització de tot un procés de valoració de llocs de 
treball, el qual està arribant en aquests moments a la seva darrera fase. En el 
pressupost 2007, es va destinar també una partida per valoració de llocs de treball de 
260.000 €, que és el que aproximadament ha correspost per la consolidació de l’IPC del 
període 2002-2004 i la paga de productivitat. 

Desprès d’aquest anàlisi del capítol primer i de la plantilla, podríem analitzar el capítol segon. 
En aquest apartat queden compresos la compra de béns i serveis. La despesa disminueix un 
4’68%, que si tenim en compte que en aquest capítol es on s‘inclouen la majoria de contractes 
(neteja, escombraries, aigua,.....), podem considerar que el decrement una vegada 
descomptat l’IPC estarà al voltant del 7%. 
L’optimització de recursos, la millora de l’eficiència i els diferents plans que s’implementaran 
per mitjà dels Fons Estatals d’Inversió Local (Pla de xoc a les escoles, pla d’eficiència 
energètica,....) permetran reduir el gruix del capítol segon, tornant a nivells inferiors al 
previstos en el pressupost de l’any 2007. 
En el ple d’ordenances dèiem que les polítiques redistributives no tan sols havien de ser pel 
cantó de l’ingrés, sinó també pel canto de la despesa, és a dir, l’objectiu ha de ser que rebin 



més aquells que tenen relativament menys. Per tant, davant l’actual situació econòmica, així 
com pel convenciment de realitzar una política progressiva i redistributiva ha suposat destinar 
una gran quantitat de recursos a ampliar els serveis o ajuts que des de diferents regidores de 
l’àrea social s’ofereixen. 
Per àrees, les regidories de l’àrea social s’incrementen un 6’23%. Aquest increment és encara 
superior si agafem tan sols les regidores que més poden ajudar en temps de dificultats 
econòmiques (benestar social, ocupació i formació, gent gran i educació), el % d’augment és 
del 11’5%. L’àrea de presidència augmenta un 1’7%, i disminueix la de territori i economia, un 
3’4% i un 1’1%. 
Per regidories, el principals programes o ajuts que es volen fomentar són: 
Ocupació i formació, fent de la creació de llocs de treball una prioritat 
- Increment en un 54% dels recursos per a la contractació de serveis  professionals d’ocupació 
- Augment del nombre de cursos de formació professionalitzadora 
- Augment de les sessions grupals - tallers de  recerca d’ocupació 
- Implantació de programes de formació contínua per a les empreses del municipi 
- Dotació d’un 40% per a les polítiques de dinamització empresarial i comercial  
Polítiques socials per donar suport a les persones i a les famílies 
-  el Servei d´Atenció Domiciliària (SAD) incrementarà els seus recursos en un 58%. 
- es triplica la partida de teleassistència. 
- els  ajuts a famílies i persones s’apugen un 35%. Es  crea una nova línia per reduir la 
pressió fiscal a famílies amb recursos econòmics insuficients 
S’incrementa la despesa en atenció a la infància (+50%), igualtat (+30%) i discapacitats. 
Més recursos per Educació i Gent Gran 
- S’incrementa la dotació destinada als serveis d’Escola d’Adults, Ludoteca i Escola de Música i 
també al foment de polítiques d’envelliment actiu. 
D’altra banda, i amb la voluntat de recollir el màxim d’aportacions dels diferents grups 
municipals,, s’han incorporat diferents propostes de CiU que permetien donar un impuls 
encara més social al pressupost: 

- Nova partida destinada a fomentar la socialització de llibres escolars 
- Nova línia d’ajuts per facilitar l’accés a l’habitatge 
- Nova línia d’ajuts per a gent gran amb necessitats econòmiques 
- Nova línia de bonificacions per a la utilització del bus adreçada a joves d’entre 14 i 25 

anys 
Com veiem doncs, són uns pressupostos amb un clar objectiu social, on s’apliquen polítiques 
redistributives i que pretén ajudar a solucionar els problemes d’aquells que realment ho estan 
passant malament. 
En tot cas, el regidor Pepe González ens explicarà el pressupost d’inversions. 
Continua doncs, el PSC, el regidor Pepe González, tot explicant que quan es va començar a 
estudiar el pressupost d’aquest any, l’elaboració del capítol sisè que és el tema d’inversions va 
ser el més preocupant, ja que tenir tres milions d’euros i a més condicionats, la veritat es que 
donava per poques alegries. Els 600.000 euros que dediquem a la millora de xarxa d’aigua 
tenen caràcter finalista, no hi havia alternatives possibles ha poder tenir una altra dedicació, 
els projectes de l’auditori i l’edifici de la plaça Major són pràcticament ineludibles, hem 
d’acabar ja amb aquesta sensació de provisionalitat  d’un centre que tots coincidim en que 
s’ha de potenciar. Només aquestes tres partides ja ocupen el 50% de les inversions de tot 
l’any. Una altra part important del capítol 6è ens permet aprofitar ajudes externes, són 
partides amb coparticipació per part d’altres entitats, bé a través del programa d’accessibilitat, 
o a través de PUOSC, molt reduir, ja que aquest cop es limita a mig milió d’euros; la resta són 
petites accions ja compromeses, la gespa del camp de futbol, reposició d’equips, mobiliari, 
interior urbà, jocs infantils, arranjaments diversos, etc..  
A proposta de CiU hem acceptat una partida de 26.000 € per a rehabilitar l’escenari de la sala 
de petit Format.  
També hem volgut iniciar una experiència de pressupostos participatius, els veïns de la plaça 
Europa i Can Carner decidiran dos projectes de 150.000 per cadascuna de les zones, per fer 



una actuació d’acord amb la voluntat dels veïns,  i la nostra voluntat és continuar amb aquesta 
experiència fins a la resta del mandat. La idea és que durant l’any 2010 es facin dos projectes 
més i l’any 2111 dos projectes addicionals. 
En posterioritat de l’elaboració del pressupost, el Govern de l’Estat va aprovar el fons 
d’inversió municipal en total són 8 milions d’euros dels quals 3’89 corresponent a Castellar. 
D’entrada pensàvem que ens serviria per acabar alguna de les obres iniciades, però la norma 
és taxativa, ha de ser obra nova, obra no pressupostada prèviament i ha de ser obra no 
cofinançada, el fons de l’estat està pensat per combatre l’atur i no per resoldre els problemes 
financers de l’Ajuntament, és a dir desprès de gastar gairebé 4 milions d’euros, l’Ajuntament 
de Castellar tindrà els mateixos problemes financers que té ara perquè no podem aplicar-lo a 
aquestes necessitats. 
De totes maneres comptar amb 4 milions d’euros nets, aquesta vegada no condicionats, és 
una magnifica oportunitat  però també és un repte, hem de reconèixer la magnifica aptitud i 
qualificació dels Equips Tècnics de l’Ajuntament que han acceptat el repte amb una absoluta 
entrega. S’estan elaborant una vintena de projecte en un temps rècord. Hem de recordar que 
el dia 20 de desembre finalitza el termini per presentar les propostes, el primer d’abril s’han 
de començar les obres i que han d’estar acabades en un any. Amb el fons d’inversió avancem 
alguns projectes que la majoria dels quals són necessitats percebudes per la majoria dels 
ciutadans i els hem agrupat en cinc programes  que serien adequació de mercat vell, reparació 
de la part antiga de la plaça, una segona acció és un pla per les escoles públiques d’un total de 
mig d’euros en tres programes, un programa d’obres, un programa de pintura i un tercer de 
serralleria i tancaments. També hi ha un programa de mig milió d’euros d’estalvi energètic per 
reduir el consum elèctric i el consum d’aigua en espais públics i locals municipals, s’habiliten 
noves dependències per Serveis Socials, i es fa un programa de remodelació de voreres i 
places i un altre de reposició de calçades per un total aproximat d’1’7 milions d’euros, si a tot 
això el pressupost ordinari més el que és l’efecte del pla d’inversions municipal sumem algunes 
obres pressupostades l’any 2009, i que no es van poder realitzar com el tema de l’escola 
bressol o l’aparcament del camp del Serrat o la urbanització  del carrer Terra Alta, que 
s’executaran aquest també, així com també les que preveu la Generalitat d’un 7 milions 
d’euros, pàrking de camions, rotonda de les benzineres, que ja és un projecte segregat pel 
desdoblament de la carretera i es preveu licitar-lo en el primer trimestre del proper anys, i la 
construcció ja iniciada de l’escola Sol i Lluna, amb tot això poden arribar a la conclusió que 
durant l’any 2009 malgrat tots els indicis inicials es resoldran importants problemes 
d’infrastructura i de funcionament quotidià del nostre municipi. 
S’obra un torn d’intervencions amb la Sra. Montse Gatell per CiU, i diu volem començar la 
nostra intervenció dient que el grup municipal de CiU ha fet, a l’hora de valorar el pressupost 
que presenta avui l’equip de govern, un exercici de responsabilitat. El nostre grup entén la 
tasca de l’oposició en dues vessants: la dels control de la gestió del govern municipal (amb 
totes les accions que se’n puguin derivar), i la de les propostes que es poden fer també des de 
l’oposició per tal que el municipi se’n vegi beneficiat.  
És probable que, en aquest segon supòsit, el grup que està a l’oposició en tregui molt poc rèdit 
polític o electoral: es pot fer una proposta però, en definitiva, qui la durà a terme un cop 
acceptada és sempre qui governa, i seran aquests, també, els qui sortiran a la foto. 
Però el nostre grup municipal s’ha guiat des de l’inici de la legislatura per una premissa: no 
votarem mai no a res que sigui beneficiós per Castellar i no dubtarem a votar si a allò que 
convingui més a Castellar. 
En aquesta línia, i sabent que el pressupost municipal marca en bona mesura l’acció del 
govern durant un any, a l’hora de rebre la proposta de pressupost del PSC, el grup municipal 
de CiU va treure’n les següents conclusions: 
- és un pressupost que no podem acceptar totalment ja que es basa en l’increment dels 
impostos i taxes municipals aprovat amb les ordenances i que el nostre grup va votar en 
contra 
- és un pressupost, però, que donades les circumstàncies de crisi econòmica, s’ha elaborat 
amb certa lògica i sense que hi apareguin grans despeses innecessàries ni cap temeritat 
econòmica 



- és un pressupost que inclou diverses propostes de DESPESA que fem nostres (com l’augment 
en allò relacionat amb l’ocupació i la formació) i altres propostes que no signaríem (com  
- la poca despesa en accions socials d’ajut directe al ciutadà 
- la despesa de publicitat institucional  
- o algunes partides d’inversions que creiem supèrflues:  
- mobiliari,  
- maquinària de promoció econòmica,  
- estudis i projectes,  
- estudis i treballs tècnics urbà,  
- pressupostos participatius – i aquí incloem nosaltres “i parcials”-,  
- nou web informatiu,  
- Puig de la Creu, per al que hi ha comptabilitzada una subvenció de 30.000 euros de la 
Diputació de Barcelona, que haurà de ser transferida als propietaris (recordem que és una 
propietat privada) sense que hi hagi de moment ni tan sols un conveni que estipuli aquest fet i 
les condicions en les que s’ha de donar 
- equips de so, cadires.. 
o altres com el fet d’abaixar en 20.000 euros les subvencions de cultura. 
Hi havia, a més, altres incongruències com una partida de 3.000 euros per al síndic municipal, 
quan en una passada informativa ens van comunicar que renunciaven a la seva promesa 
electoral de crear la figura del síndic del poble...  
I altres de contingut més aviat de voluntat política com l’eliminació del fons d’art, de les 
activitats lúdiques de les vacances de Nadal o del certamen literari, per exemple) 
A l’altra banda hi ha els INGRESSOS que hem pogut analitzar amb la liquidació del pressupost 
del 2008 que ens ha facilitat l’equip de govern i en el que hi veiem: 
- que el tercer capítol torna a tenir un bon increment en base a la recaptació que pretenen fer 
per disciplina amb la unitat específica de disciplina, amb un tècnic i un assessor jurídic que, 
segons van dir, permetria que aquests expedients no tan sols s’iniciïn sinó que també es pugui 
fer un seguiment i vetllar perquè es finalitzin, però els drets liquidats han estat molt pocs i la 
previsió per al 2009 és poc creïble 
- que el quart capítol, el de transferències que rep l’ajuntament d’altres administracions (Estat, 
Generalitat, Diputació o Consell Comarcal) hagi quedat curt d’ingressos respecte la previsió 
que van fer. El Regidor Lomas, l’any passat deia: “ens trobem davant d’una previsió 
d’ingressos realista i de contenció. L’esforç per obtenir ingressos via altres administracions ha 
de permetre a l’ajuntament oferir cada vegada més i millors serveis, sense que això vagi en 
perjudici d’un augment de la pressió fiscal sobre el ciutadà”, i ja s’ha vist que això no ha estat 
així, perquè la pressió fiscal ha augmentat, i molt. Es va fer el 2007 una previsió d’ingressos 
per subvencions i ingressos de privats que va suposar un increment al 2008 respecte el 2007 
de 7.785.400 euros, i tot això no s’ha ingressat, ni molt menys. Aquesta previsió va servir per 
equilibrar el pressupost, dient que el reforç venia de diners d’altres administracions, per no 
incrementar la pressió fiscal a la gent. No s’han rebut tots aquests diners i aquest capítol s’ha 
abaixat en 5.134.000 euros per al 2009. Ja vam advertir aleshores que basar un pressupost 
d’ingressos en el que has de rebre, sense que sigui al sac, és perillós.  
Hi ha, a més, una sèrie d’inversions que existien i que han desaparegut per aquest 2009, com 
l’escola bressol i el carril bici, per exemple. 
Ens hauríem pogut limitar, per tant, a explicar en aquest ple totes aquestes qüestions per 
justificar el nostre vot negatiu. Però, com deia al començament, el sentit de la responsabilitat 
ens ha fet prendre la decisió d’anar més enllà, d’aparcar la pugna política en benefici de 
Castellar i la seva ciutadania, i per això, tal com ja han explicat, vam presentar una sèrie de 
propostes a l’equip de govern amb la voluntat que fossin incorporades a aquest pressupost i 
que ens permetessin influir en l’actitud i la voluntat política de l’equip de govern. En època de 
crisi, quan per a tothom van maldades, els polítics hem de fer l’esforç de pensar només en els 
ciutadans. 
Aquestes propostes, resumides, són: 
1.- Augmentar les partides d’ajuts socials en previsió al creixement de l’atur de l’any 2009 i 
també en previsió a les persones que els finalitzi  l’ atur i encara no tinguin feina.  



- C4 313 48002 : Proposem augmentar aquesta partida en 100.000 € més  per tal de destinar 
una línia d’ajuts a les necessitats primàries de les famílies (alimentació, subministrament, llar, 
etc.., convertint els ajuts en microcrèdits familiars a retornar en dos anys, i una part d’aquest 
ajut com a fons perdut.) Caldria treballar unes bases específiques i criteris concrets per tal 
d’atorgar els ajuts de forma continuada a mesura que les famílies ho necessitin. 
- Crear una partida nova, d’ajuts permanents i anuals a totes les escoles per socialització dels 
llibres i material, amb un percentatge fix per la despesa de socialització, i que no s’inclogui de 
forma variable en les subvencions de les AMPA. Amb aquests ajuts totes les escoles realitzaran 
la socialització i minvarà la despesa familiar en matèria de llibres escolars. 
2.- Fer arribar a totes les llars de Castellar, la targeta de bonificació de les escombraries en 
cas d’anar a la deixalleria fixa o a la deixalleria mòbil. 
3.- Obrir nova partida de 30 mil euros, fent una convocatòria que complementi els ajuts de 
l’estat i de la Generalitat en concepte de lloguer d’habitatge i d’hipoteques.  
4.- Augmentar la partida  C1 313 48000 "ajuts socials gent gran" deixant-la novament en 25 
mil euros, per tal d'obrir unes convocatòries d’ajuts a la gent gran per : rehabilitació de 
l'habitatge i petites reparacions de la llar, així com altres ajuts per necessitats primàries…. 
5.- Obrir una partida d’ajuts per a joves fins a 25 anys amb bonificacions de bus, igual que la 
de gent gran. 
6.- Reduir al mínim la partida  de Campanyes i publicitat institucional de 200 mil euros, ja que 
la publicitat institucional que s’insereix a l’Actual és gratuïta segons informa el regidor de 
Comunicació, per tant, aquesta partida pot veure's molt reduïda si hi ha voluntat. Així com 
també la reducció de Protocol de Comunicació de 6000 euros.  
7.- Es pot afegir per a aquests ajuts l'import de 3.000 euros de la partida B2-121-22619 
"síndic del poble" que no entenem si, tal i com es va informar, no es crea la figura de síndic 
municipal. 
8.- Pel que fa a les inversions en Cultura, proposem la reconversió de les partides C3-452-
62313 equip de so; C6-451-62313 equip de so; i C6-451-62501 mobiliari en la dotació per a la 
partida C6-451-62250 inversions equipaments culturals que no té assignació per aquest any 
2009. Són 26.000 euros en total que es podrien aprofitar per a millores en equipaments com 
la Sala de Petit Format que és la sala més utilitzada en els darrers anys a causa del tancament 
de l'Auditori i que ha patit, per tant, un major deteriorament. 
Tant l’alcalde com el regidor Lomas, entenem que en nom de tot l’equip de govern, s’han 
mostrat amatents a l’hora de debatre aquestes propostes i el resultat ha estat que la majoria 
s’han acceptat, tal i com s’ha explicat abans. El resultat, doncs, és un document de pressupost 
municipal creiem nosaltres que més adequat a les necessitats actuals de la ciutadania, més 
socials i més justos. I el grup municipal de CiU n’està satisfet i agraït. 
Satisfet perquè s’han vist materialitzat el nostre interès de participar en l’elaboració del 
pressupost municipal; satisfet perquè amb aquestes propostes aconseguim parcialment 
algunes de les mesures davant la crisi que vam presentar fa dos mesos i que van ser votades 
en contra per l’Altraveu i el PSC; satisfets també perquè creiem complert el nostre mandat 
com a oposició, però com a oposició constructiva, col�laboradora i lleial, tant amb el municipi 
com amb el propi ajuntament i el seu equip de govern. Aquesta és la nostra manera de fer: no 
donem xecs en blanc ni donem vots amb condicions, les condicions les negociem en vistes a 
treure’n un rèdit per a tots els castellarencs. 
I agraït perquè entenem que no sempre és fàcil arribar a acords, que no sempre és fàcil 
acceptar propostes dels altres, perquè el pressupost s’ha vist sensiblement modificat a petició 
nostre, però en tot aquest procés la resposta i la voluntat de l’alcalde ha estat sempre positiva 
i proactiva, una voluntat de treball conjunt que ens ha satisfet. 
Ara comença la feina, perquè hem demanat també terminis per a treballar conjuntament en 
aquestes propostes per fer-les realitat, perquè no volem que això quedi en un pacte de cara a 
la galeria i prou, perquè la nostra voluntat real és que aquestes propostes al mes de març es 
concretin i estiguin a l’abast de la gent. 
Per a tot això, l’equip de govern ens trobarà sempre col�laboradors i amb voluntat de treball. 



Queda clar, doncs, que el nostre vot serà el de l’abstenció, un vot que serveix per no 
obstaculitzar un pressupost entenem que millorat des de la seva proposta inicial, però que, en 
basar-se en l’augment dels impostos, ens és impossible votar a favor. 
Per part de l’Altraveu intervé la Sra. Elisenda Alamany tot dient que des de l'assemblea de 
l'Altraveu,  valorem positivament la reducció de 4 milions d’euros com un intent d’equilibrar els 
pressupostos. Amb tot, creiem que les partides destinades a polítiques socials s’ hi veuen 
afectades i creiem que es podria ser més realista per evitar que certes partides quedessin 
sense cobrir.  
 En primer lloc i donada la situació de crisi actual veiem que no hi ha cap partida destinada per 
a un recurs transversal d’inclusió social. Sabem que s’ hi està treballant en aquest sentit però 
no sabem fins a quin punt ha estat una prioritat per a l’ equip de govern. Els fets només 
demostren que necessitem un enfocament proactiu i no reactiu de les problemàtiques que 
existeixen al nostre poble i a les quals s’ ha de donar solucions de proximitat, com més aviat 
millor. Cal una estratègia a seguir i cal que sigui visible amb una quantitat suficient de diners. 
Des de l’ Altraveu seguim defensant la necessitat d'un Pla d'inclusió que ordeni i impulsi l'àrea 
social. 
Creiem en la voluntat de fer polítiques socials, però que sigui de debò. També creiem que a  
l’hora de treballar uns pressupostos s’ ha de fer amb marge i reflexió. No ens agrada jugar a 
fer pedaços d’última hora amb noves partides que, precisament, apareixen per satisfer  la 
resta de grups polítics. Si realment les partides per dret de l’ habitatge i per la gent gran eren 
una prioritat des d’ un bon principi per part de l’ equip de govern, no entenem per què s’ ha 
esperat tant a pair-les i han aparegut aquesta mateixa tarda com un bolet, sense saber el 
criteri que les ha decidit. 
Que quedi clar, L’Altraveu negocia propostes, però no negocia el seu vot.  
Un primer element a assenyalar que observem en aquests pressupostos és que es destinen 
115.000 euros en “ajuts a famílies Benestar Social”. Sabem que aquesta partida augmenta un 
30% com així se’ns ha dit i és un augment considerable. Tot i això, sabem que la situació de la 
que partíem era desastrosa. Sabem que els anteriors governs van relegar a la mínima 
expressió la Regidoria de Benestar Social, i així, les polítiques socials en sentit estricte. Per 
tant, tot i que sabem que aquesta i altres partides augmenten, creiem que tampoc és un gran 
mèrit.  
És necessari doncs una ordenació general de les polítiques socials, partint de zero. És 
necessari partir d’un diagnòstic per poder actuar. És cabdal abandonar qualsevol estratègia 
incrementalista o de millora de l’anterior. Deguda la situació de la qual partim, cal una 
reordenació en funció de les necessitats que percebem i no en funció del que s’havia dedicat 
altres anys. 
En aquest sentit, i com no tenim una diagnosi que ens expliqui la realitat del municipi en 
qüestions que tenen a veure amb la inclusió social, no sabem aproximar els diners que 
s’haurien de destinar a aquesta partida.   
Un segon element és l'Obra Social Benèfica. Enguany s'hi pressuposten 60.000 euros, els 
mateixos que des de fa uns quants anys s'hi estan aportant per tots aquells casos que es 
deriven de Serveis Socials i que l'Obra Social assumeix. Aquesta quantitat mai ha estat 
suficient per poder afrontar la despesa que representa acollir persones sense o amb pocs 
recursos i per això fins a l'any 2007, és a dir fins a l'anterior govern,  l'Ajuntament assumia la 
quantitat que faltava perquè l'Obra  pugues funcionar sense disminuir les prestacions als 
usuaris. L'any 2005 (i a petició del grup socialista) es va redactar un nou conveni, redacció en 
la qual hi va col�laborar un membre de l'agrupació socialista amb la voluntat que quedés més 
clara la relació que havia de tenir l'ajuntament amb l'Obra Social. L'any 2008, el govern no ha 
complert aquest conveni en no fer-se càrrec del dèficit. En els pressupostos actuals no veiem 
cap increment en aquesta partida ni tampoc cap altra on s’indiqui aquesta voluntat d'aportar a 
l'Obra el que li correspon pels serveis socials que fa pel municipi i pel que està acordat en el 
conveni amb l'Ajuntament.  
Com és possible que continuem posant tants diners a la Plaça Major (651.000 euros), o a la 
innecessària connexió Ter-Llobregat (600.000 euros) o en Comunicació (490.000 euros) i que 



no es compleixi un conveni amb una fundació que contribueix a solucionar una problemàtica i 
que si no existís hauria de solucionar el propi Ajuntament? 
No entenem la postura del govern socialista.    
Però no només per  això. Quan l’ equip de govern parla de convenis signats, se sotmeten 
sense piular als poderosos (A Can Bages no és pot fer res ja que està tot signat), mentre que 
treuen pit amb aquells que demanen recursos socials. Si la consciència de l’ equip de govern 
no tremola anem malament.  
En aquest punt, des de L’ Altraveu  pensem que s’ha de complir el conveni signat i per tant 
aportar els recursos necessaris per evitar el dèficit de l’Obra Social Benèfica. 
No sabem si aquest conveni és la millor opció. El que sí que tenim clar és que tenim un 
problema sobre la taula i que no podem tancar els ulls esperant que es resolgui. Tenim una 
població creixent de persones grans amb necessitat de ser ateses, i no tenim un recurs públic, 
de l’Ajuntament o de la Generalitat per atendre-les.  
Enguany , a L’ Obra Social Benèfica  s’ha fet una auditoria (fet que considerem molt positiu) i 
arrel d’ això s’han identificat alguns elements per millorar la seva gestió. Creiem que cal fer un 
esforç en aquest sentit, i començar a concertar places amb la Generalitat i que totes les 
persones grans rebin la transferència que els toca per la llei de la dependència, però també 
creiem que en aquests moments l’entrada de capital des de l’Ajuntament és necessària i 
creiem que això no es reflecteix a través de la partida pressupostada destinada a aquest 
concepte.  
Si l’Obra Social Benèfica rebés els 1800 euros mensuals per persona, que és el que marca la 
Generalitat per internament, aquesta es gestionaria correctament. Per tant, en aquests 
moments, i esperant la concertació de places, cal que l’ajuntament es faci càrrec de la 
diferència entre el que pot pagar una persona gran i el que costa que la persona estigui a la 
residència. Aquesta valoració, però, l’ha de fer serveis socials i ha d’haver-hi una claredat en la 
política de preus i també d’entrada a la residència. 
Creiem que la situació en la qual es troba ara la fundació no és sostenible i cal buscar noves 
fórmules com així ens consta que s’està fent. Però en aquest moment no ens podem 
desentendre. Des de L’Altraveu tenim clar que no acceptarem una devaluació de les condicions 
laborals del treballadors (tenen drets adquirits i a més va a favor d'una major qualitat del 
servei) com tampoc acceptarem una devaluació de les condicions de vida dels usuaris. A partir 
d’aquí, des de L’Altraveu estem interessades en les discussions sobre el futur de la fundació i 
pel conjunt de polítiques que s’hagin de desenvolupar al nostre municipi en relació a les 
persones dependents.  
Pel que fa a Urbanisme, trobem a faltar més dotació a l'Oficina d'Habitatge que té 
pressupostat només 6000 euros de despesa anual, una partida al nostre entendre ínfima. 
Creiem, com així es contempla al Pla local d'habitatge, que l'oficina ha de ser un instrument 
central en les polítiques d'habitatge al municipi.  
A part d'aquest element més quantitatiu, també hem de tenir en compte un element més 
qualitatiu. Les polítiques d'habitatge creiem que no han de quedar estrictament cenyides a 
l'àrea d'Urbanisme. En aquest sentit, seria convenient començar a pensar en aquestes des 
d'una perspectiva del Benestar Social. No parlem només d’ habitatge sinó d’ accés a aquest.  
Cal tenir en compte el Pla local d'Habitatge que comptava més de 400 llars susceptibles  
d'exclusió residencial. 
A banda d’ això, un dels fets que fan decidir el nostre vot és el fet que l’ ajuntament inverteixi 
600 000 euros com a dotació per a la connectivitat a la xarxa Ter-Llobregat, uns rius als quals 
ja no se’ls respecta el cabal mínim. Això suposa el 50 % de les partides de Benestar Social. 
Amb tots aquests diners i amb una aposta real per polítiques d’ estalvi d’aigua, podríem 
començar a parlar de sostenibilitat, però de debò.  
Per aquests motius exposats, el vot de l’ Altraveu als pressupostos d’ enguany serà negatiu. 
Continua per ERC el Sr. Jordi Permanyer dient que estem davant del pressupost municipal 
pel 2009, un pressupost que com el dels demés ajuntaments de Catalunya està condicionat 
per la crisi econòmica i pel mal finançament que , des de fa molts anys, pateixen els 
Ajuntaments. Els Ajuntaments financen serveis que no els corresponen (els anomenats serveis 
impropis) valorats més o menys en un 30% del seu pressupost. Ja fa molt temps que es 



demana des de el món municipalista una millora del sistema de finançament local desvinculat 
de la millora del finançament autonòmic, i en una sessió celebrada el 10 de setembre passat al 
Palau de la Generalitat es tornava a reclamar una millora del finançament local que anava al 
fons del problema. 
Aquesta reclamació es va portar al Congrés dels Diputats i va ser desestimada pel govern de 
l’estat. El posterior anunci de que la revisió del finançament local s’ajorna fins l’any 2011 és 
una mala notícia i fa que el govern espanyol incompleixi de nou les seves promeses. 
Posteriorment a aquesta mala notícia es publica un decret anunciant que es crea un Fons 
Estatal d’Inversió Local que injectarà al món local 8.000 milions d’euros. 
Tot i que és positiu que s’injectin recursos al món local, aquest fons estatal deixa molt que 
desitjar perquè obvia el que diu l’Estatut on es deixa clar que les competències en àmbit de 
cooperació local son exclusiva de la Generalitat, aquest decret obliga a una rapidesa de reacció 
per part de l’administració local que segurament costarà de complir amb els terminis 
establerts atès les migrades estructures de les quals disposen els ajuntaments, especialment 
els petits i mitjans i aleshores el govern espanyol s’espolsarà les responsabilitats. I per últim 
aquest decret no dona la solució que es ve reclamant pels Ajuntaments: una millora del 
sistema de finançament local. 
Ara, en un moment de crisi econòmica els ajuntaments són tractats pel govern espanyol com a 
nens petits, donant-los un caramelet per tal que s’entretinguin i no fer front a un sistema de 
finançament local que fa aigües per molts llocs i que no resolt els problemes estructurals i del 
pressupost ordinari dels Ajuntaments. 
I amb aquest escenari, també l’Ajuntament de Castellar ha de fer un pressupost restrictiu i de 
contenció per fer front a la crisi econòmica. 
Sempre és diu que el pressupost és molt important perquè marca la línia política que vol 
seguir l’equip de govern, i això és cert, bé podem dir no és del tot cert, ja que durant tot 
l’exercici es prenen moltes decisions importants que no surten en el pressupost aprovat 
inicialment. 
Només posaré tres exemples que han portat i continuaran portant polèmica : l’aprovació de les 
ARE (àrees residencials estratègiques), el conveni per iniciar una nova activitat a la pedrera de 
Can Sallent i la ubicació de la 7ª escola. En tots tres temes s’han presentat al�legacions i 
l’equip de govern ho ha tirat endavant sense buscar cap mena de consens amb els demés 
partits representats a l’Ajuntament. 
Aquest pressupost que debatem avui, com he dit abans, està marcat pel context de crisi en el 
que ens trobem, I des d’ERC reconeixem que es fa un esforç per prioritzar els aspectes socials, 
la formació I la ocupació, però també cal remarcar que baixa molt el pressupost de joventut, i 
això que l’Alcalde va dir que volia portar joventut ell mateix perquè era una prioritat.  
D’entrada considerem que hagués calgut aprofitar aquesta situació de crisi per confeccionar el 
pressupost per programes per tal de millorar I optimitzar els serveis, establint objectius 
concrets, indicadors de costos I de compliment dels objectius. D’aquesta manera es podria fer 
una valoració més precisa dels serveis prestats per l’ajuntament i ajustar més les despeses. A 
més, d’aquí molt poc serà obligatori pels ajuntaments fer-ho així. 
No entrarem a fer una anàlisi en profunditat de les previsions d’ingressos I despeses d’aquest 
pressupost, tot i que pel que fa als ingressos volem deixar constància novament de la nostra 
disconformitat amb l’abusiu increment dels impostos que evidentment queda reflectit en 
aquest pressupost.   
Som plenament conscients que l’equip de govern ha hagut de fer moles equilibris per quadrar-
lo amb algunes partides d’ingressos inflades i d’altres de despeses pressupostades per sota de 
l’import real.  
Volem deixar constància de les propostes que hem fet des d’ERC, que –al nostre entendre- 
contribuirien a millorar-lo . 
Hem proposat incrementar diverses partides com la d’ajuts socials a la gent gran, ajuts a les 
famílies, ajuts per l’accés a l’habitatge i potenciació de l’Oficina d’Habitatge amb més personal, 
així com incrementar la partida per campanyes mediambientals.  
Dur a terme activitats des de Promoció de la Vila per tal de generar més activitat econòmica a 
Castellar com passa quan hi han activitats com el Fira Festa (jocs per a infants) que ja es va 



fer l’any 2007 i que volia ser un referent a nivell de Catalunya, la prova de BTT Open Natura, 
que també s’havia fet i que va aplegar més d’un miler de persones d’arreu de Catalunya, la 
Fira de la Mascota com a sensibilització cap als animals  en comptes del concurs de 
perruqueria canina que està previst i que considerem que aporta res, la festa del drac com una 
característica específica de Castellar, el projecte ja es va acabar a l’anterior legislatura i seria 
una llàstima que no és dues a terme I potenciant la Setmana del Pallasso, per exemple.  
També creiem que s’hauria de potenciar l’artesania local –com ja es va fer en l’anterior 
legislatura- aprofitant la MOA I els nombrosos actes que es fan durant tot l’any a Castellar per 
donar a conèixer les obres dels artistes locals. 
L’increment d’aquestes partides es podria fer rebaixant les partides de festes populars I 
campanyes I publicitat institucional que considerem massa elevades. 
Pel que fa a inversions proposem incorporar una nova partida per fer l’aparcament que ja 
estava previst en l’anterior legislatura al carrer Sant Llorenç per tal d’alleugerir el dèficit 
d’aparcaments del casc antic I també crear una nova partida per la custòdia del territori I 
espais naturals d’interès local (ENIL) inclosos en el Pla Estratègic de Custòdia del Territori 
aprovat per l’Ajuntament. 
No creiem oportú que hi consti en aquest pressupost d’inversions la partida de 30.000 € per 
arranjament del Puig de la Creu quan estem parlant d’una propietat privada I que no hi ha cap 
conveni signat entre la propietat I l’Ajuntament de cessió d’ús. En tot cas, quan hi sigui aquest 
conveni, si es creu convenient, que s’incorpori la partida. 
De totes aquestes propostes d’ERC l’equip de govern n’ha acceptat dues, la d’incrementar els 
ajuts socials a la gent gran I incrementar els ajuts per l’accés a l’habitatge. Juntament a 
aquestes també n’han incorporat d’altres provinents dels grups a l’oposició, la qual cosa 
considerem que és positiu I millora el primer pressupost presentat per l’equip de govern. 
Però, per nosaltres no és suficient per donar suport a aquest pressupost perquè considerem 
que encara té mancances, tot i que hem intentat solucionar-ho en bona part fent propostes 
que finalment no han estat acceptades per l’equip de govern. 
Trobem contradictori que es vulgui ajudar a les famílies i l’equip de govern aprovi un calendari 
fiscal que justament no va en aquesta direcció ja que s’avancen alguns períodes de cobrament 
com el dels guals per a vehicles i l’IBI domiciliat es carregarà al contribuent en dues vegades, 
a principis d’abril i a principis de maig quan fins ara el segon pagament es feia durant el darrer 
trimestre de l’any.  
Tampoc s’ha fet publicitat per tal de que els castellarencs que vulguin es puguin acollir al 
pagament dels impostos en dotze mesos sense interessos. Aquestes també serien mesures per 
ajudar als ciutadans a suportar millor la crisi. 
Es diu que es vol ajudar al comerç local i resulta que l’equip de govern posa màquines de 
vending les 24h del dia al carrer perjudicant als comerciants. Es diu que no hi ha diners i es 
crea una nova marca de Castellar (quan només fa dos anys que en tenim una), s’encarrega un 
DVD de promoció de la vila i es fa un contracte a una persona externa de l’ajuntament per 
temes d’innovació quan tenim un departament a l’Ajuntament amb professionals perfectament 
qualificats per dur a terme aquesta tasca.  
Per no parlar de la despesa que ha comportat plantar plantes d’interior a les jardineres del 
carrer Montcada i Sala Boadella i la seva substitució una vegada mortes, treure pals de la via 
pública que no feien cap nosa o pintar places d’aparcament que s’hi ha d’entrar de cul on 
moltes vegades no s’hi ha guanyat res.  
I resulta que en aquest pressupost es preveu dur a terme un pla de mobilitat que pot ser que 
impliqui canvis de direcció de carrers i en alguns es possible que s’hagi de tornar a modificar 
els aparcaments. Per cert, aquestes probables modificacions en molts carrers podria ser que 
segons les propostes de carril bici que surtin del Pla Director de la Bicicleta dificultessin la 
implantació dels esmentats carrils bici. 
Aquest pressupost també contempla una partida d’inversions que es durà a terme d’acord amb 
les propostes que surtin d’un procés de participació ciutadana, que ja ens sembla molt bé, 
però, perquè si es parla de participació ciutadana no es té en compte a les diverses comissions 
i consells pel que fa als carrers Montcada i Sala Boadella, als usos de l’edifici de la Pl. Major o a 
la implantació de les zones blaves ? 



Encara podríem posar més exemples, però ho podem resumir dient que l’equip de govern té 
una manera de fer que en moltes ocasions tira pel dret i en d’altres té molta pressa per treure 
titulars, i això no lliga amb el decàleg de bones pràctiques que va aprovar el mateix equip de 
govern. 
No en hi ha prou en crear partides al pressupost que entren molt bé per la vista , cal 
gestionar-les bé i amb predisposició de rebre col�laboracions i opinions dels altres grups 
polítics i de les entitats i ciutadans i amb participació ciutadana de debò. 
En definitiva cal un canvi d’actitud per part de l’equip de govern i passar de la política de 
l’enfrontament a la de consens i diàleg, pensant més en Castellar que en els interessos de 
partit. 
Que s’entengui la nostra abstenció en aquest punt del pressupost com un gest  de 
responsabilitat davant la situació de crisi econòmica i com una mostra de bona voluntat i 
d’entesa. Però aquesta és l’última oportunitat que donem a l’equip de govern perquè canviï 
d’actitud. Si és així a nosaltres ens hi trobaran per col�laborar. 
Finament intervé el Sr. Jordi Roman regidor no adscrit, dient que avui portem l’aprovació del 
pressupost per a l’any 2009, sens dubte un pressupost com ja s’ha parlat aquí, difícil i 
complicat. El portem a aprovació en un context de crisis econòmica. Al nostre Estat l’atur està 
creixent i es situa al 11,33%. Fins fa dos dies el preu del diner, és a dir, el tipus d’interès 
estava provocant unes hipoteques inassumibles. Pel que fa als sous, tots coneixem l’expressió 
famosa dels mileuristes, i moltes  famílies que encara estan per sota. Per sort, el boom de 
l’especulació immobiliària a tocat sostre hi ha paralitzat el nostre país, però ara hem d’assumir 
les seves conseqüències. Ara calen polítiques públiques de justícia social per aturar els efectes 
de la crisis en les economies domèstiques menys afavorides. Exemple d’això ho trobem en 
l’aprovació de les ordenances fiscals en el darrer ple. Reconec una pujada del 8% molt per 
sobre de l’IPC previst per al proper any, amb la conseqüent pèrdua de poder adquisitiu per als 
ciutadans. Però considero que la pressió fiscal no s’ha de disminuir, i les administracions 
públiques no poden retallar la seva despesa pública. Així, tot i que el meu vot va ser 
l’abstenció, aquest augment dels impostos municipals s’ha de veure avui reflexat en les 
polítiques redistributives socials per al nostre municipi. Per tant, ens trobem en un context de 
crisis generalitzat, complicat i sincerament és el pressupost més difícil d’aprovació en els anys 
que porto com a regidor municipal. 
El pressupost que se’ns presenta avui suma un total de 28.250.385.72 euros, és a dir, una 
reducció del 16,53% respecte l’any passat. I la major reducció la trobem en les inversions que 
disminueix en un 60,41%. Ara és veritat que existeix crisis, però que no serveixi a l’equip de 
govern com l’excusa per justificar el pressupost que presenta avui, i encara menys que al�legui 
que s’arrosseguen inversions i projectes de l’anterior equip de govern. 
El regidor d’economia en el darrer ple va assegurar que els impostos locals financen el 45% 
del pressupost ordinari. I les taxes financen el 20% aproximadament, és a dir, les 2/3 parts 
del pressupost. Davant aquesta realitat ens trobem amb la lògica reducció d’ingressos 
provinents de la construcció, una realitat a qual hem de fer front. Exemples són l’impost de 
construcció, instal�lacions i  obres on hi ha prevista una reducció de 700.000 euros, també una 
reducció de 400.000 euros a l’impost de l’increment del valor dels terrenys, o la reducció de 
170.000 euros de la taxa de serveis urbanístics.  
Si analitzem les xifres que ens han presentat no presenten gaires novetats respecte l’anterior 
pressupost. No destaquen grans prioritats ni una línia estratègica d’actuació concreta. Si és 
veritat que l’equip de govern al mes d’abril ens va presentar un Pla d’Actuació Municipal 2008-
2011, sota el títol que l’equip de govern posa l’accent en les polítiques socials i en les 
preocupacions de la ciutadania. L’exemple d’aquesta demagògia és la reducció del 18,77% en 
joventut així com també la reducció de 12,38% en la Regidoria d’esports. S’ha comentat que 
aquestes partides s’engloben i queden compensades en educació, benestar social i sanitat. 
Però per posar un exemple només, un projecte que va ser prova pilot a tot Catalunya del qual 
vam ser pioners, i estic parlant del projecte de prevenció de violències juvenils, no continua 
sinó que a més s’extingeix la plaça de la tècnica que el duia a terme.  
L’altre capítol que m’agradaria destacar són les inversions. Ja s’ha comentat aquí que 
disminueixen dràsticament. Unes inversions orientades a l’acabament de les obres iniciades. 



Estem parlant  de la remodelació de carrers, places, urbanitzacions, la intervenció en 
equipaments, senyalització de la vila, etc. i moltes d’elles coofinançades gràcies a subvencions 
tant de Generalitat o Diputació, així com també les presentades al PUOSC. I destacar 
l’endeutament directe que genera l’acabament la Plaça Major. 
En aquest apartat d’inversions hem de recordar el Real Decret aprovat recentment pel govern 
central on destina 8.000 milions d’euros per al fons d’inversió local en el treball, amb la 
voluntat de crear nous llocs de treball amb un finançament del 100%. Tots coneixem 
l’ambigüitat d’aquest decret, i la renuncia a d’altres subvencions per acollir-se a aquest decret. 
Vam poder llegir a la premsa que a Castellar en funció del nostre padró municipal ens 
destinàvem 3,89 milions d’euros. Però aquesta convocatòria a l’igual que la resta de 
convocatòries de subvencions que es publiquin serveixin perquè l’equip de govern es presenti i 
s’aculli al màxim de projectes possibles per a la nostra inversió i la millora del nostre 
finançament. 
D’altra banda, si m’agradaria destacar algunes iniciatives que s’han portat a terme i estic 
parlant dels pressupostos participatius, una proposta que valoro molt positivament i de la qual 
he participat directament, iniciada a Can Carner i Plaça Europa amb 150.000 euros cada una. 
Una xifra petita per invertir, però si per poder decidir en petites qüestions en l’acabament 
d’obres i millores per a les dues zones. Considero que és una iniciativa que apropa al ciutadà 
la realitat del pressupost així com també el seu poder de decisió. 
Per últim, només vull recordar a l’equip de govern el mateix que vaig dir fa un any en el debat 
de pressupostos, avui no enredem a la ciutadania parlant de xifres econòmiques que ningú 
entén, sinó que hauríem de parlar de continguts. I de continguts estava ple el seu programa 
electoral senyor alcalde, i algunes promeses triades a l’atzar com ara les places d’aparcament 
gratuïtes, i no la mig hora de la zona blava, les beques per a joves esportistes, la creació d’un 
nou Punt d’Informació, el passaport cultural, els xec serveis, etc., són propostes que no on 
estan reflectides en aquest pressupost.  
Bé, per acabar, com he dit al principi de la meva intervenció estem davant un pressupost difícil 
i complicat, a més a més en un context de crisis real on no es preveu cap millora per als 
propers anys. Així, que atenent a la situació actual econòmica que ens toca viure i fent una 
valoració global del pressupost presentat, el meu vot a l’igual que en les ordenances fiscals 
serà l’abstenció. 
En torn de replica el Sr. Oscar Lomas, pel PSC, intervé dient que no entén com l’Altraveu 
dediqui la gran majoria de la seva argumentació per votar en contra, al tema de l’Obra Social 
Benèfica, aterrar i donar lliçons es fàcil, però potser caldria que assistissin a les presentacions 
que es fan a l’Obra Social Benèfica, del pressupost i de la liquidació del pressupost. Seria bo 
que demanessin informació ja que l’Obra Social conjuntament amb l’Ajuntament ha realitzat 
un estudi, amb càrrec de la Diputació i del Consorci Hospitalari, en el qual detectava els 
problemes i les mesures que s’havien de començar a implementar; i si no s’haguessin pres 
aquestes mesures el dèficit de l’Obra Social Benèfica seria de més de 400.000 €, amb el qual, 
a banda de donar lliçons també es podrien fer propostes per trobar solucions d’on poder treure 
aquests diners. Pel que fa al conveni remarcar que diu dues coses; d’una banda que s’han de 
pagar els usuaris que es deriven de Serveis Socials, i d’altra banda, que l’Ajuntament hauria 
de pagar aquells usuaris que estan pagant per sota del preu de mercat perquè això ho vol la 
Fundació, ho u autoritza l’Ajuntament, tal com diu el conveni. L’Ajuntament no autoritzarà en 
cap moment que usuaris que estan pagant 300 € i tenen un habitatge que no el volen vendre 
ni posar-lo en lloguer, siguem tots els ciutadans que ho haguem de pagar; en tot vas mentre 
passin aquests problemes, l’Ajuntament només finançarà a aquells usuaris que vinguin de 
Serveis Socials i ajudarà en tot allò que sigui per implementar les mesures. Gràcies a la 
implementació d’aquestes mesures, el dèficit aquest any s’ha reduït a la meitat. 
També per L’Altraveu, la Sra. Elisenda Alamany intervé per dir que en quan a propostes si, 
començar a concertar places amb la Generalitat, ens dieu que usuaris de l’Obra Social tenen 
un habitatge propi i es cert que paguen una renda que no els pertoca, però del 76 usuaris, 
aquests en són 4 o 5 casos que no permeten que se’ls hi faci l’increment de l’IPC. Es cert que 
coneixem que hi ha una Auditoria i sabem el que s’ha fet, però que el dèficit hi és i que les 
modificacions pressupostàries es portaven a terme altres anys i s’acordava així perquè s’entén 



que no hi ha una altra alternativa i que s’havia de donar aquest increment, i ara no s’ha donat, 
per això s’ha de buscar una altra solució, el que està clar és que no injectar diner no és la 
solució. 
La Sra. Montse Gatell per CiU diu el parlar d’usuaris de l’Obra Social Benèfica, de la quota 
que poden pagar o dels seus bens, no és el moment ni el lloc de fer-ho, amb criteris de lògica i 
de prudència, a l’espera de la presentació de comptes a finals d’anys que han de fer, podem 
emplaçar-ho per aquesta data.  
També s’ha dit que el grup de l’Altraveu coneix el que diu l’Auditoria que s’ha fet, doncs el 
grup de Convergència, no, i per això voldríem conèixer-ho. Perquè si s’ha fet una Auditoria a 
l’Obra Social Benèfica i hi ha uns resultats  que òbviament que poden ser públics, entenem 
que no només ha de ser un grup qui en tingui coneixement per les vies que siguin. 
Finalment el Sr. Alcalde intervé per dir al grup de l’Altraveu que les xifres esmentades no són 
del tot correctes, en qualsevol cas no tenim cap mena de problema en donar les explicacions 
que se’ns demanin, però també és veritat que davant la gravetat de les coses que estaven 
sortint calia fer alguna cosa. En qualsevol cas el treball que s’està fent conjuntament des de 
l’Àrea Econòmica com des de l’Àrea de Benestar Social amb la gerència per part de l’Obra 
Social Benèfica alhora de buscar solucions per aquesta situació que ja es  bé arrossegant des 
de fa temps, els resultants s’estan veient  i esperem que també durant els propers anys i amb 
la implementació de noves mesures, es puguin obtenir millors resultats 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA, AMB EL SEGÜENT 
RESULTAT: 
                    Vots a favor:      DEU       ( 10) dels regidors del PSC 
                    Vots en contra:  DOS        (  2) dels regidors de L’Altraveu   
                    Abstencions :     NOU       (  9) dels regidors de CiU, ERC i regidor  no adscrit 
 

6.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
 
No n’hi ha 
    
 7.- SUGGERIMENTS I PREGUNTES 
 
Pel Grup de l’Altraveu, el Sr. Xavier Arderius, diu que tal i com ens va comunicar el darrer 
actual, les pintures dels reconeguts artistes locals, Raimon Roca Rumens, Lluís Valls Areny i 
Alfons Gubern Campreciós que hi havia a l’antiga sala de plens, s’estan deteriorant 
irreversiblement. L’Altraveu ja va advertir de les condicions en que es trobaven aquestes 
pintures. Després de llegir la notícia a l’Actual hem de dir que lamentem que no s’hagi fer res 
per preservar l’estat d’aquestes pintures, tot i que amb els anys que feia que la sala estava 
totalment abandonada era evident que podia passar; per això es sembla que hi ha hagut una 
manca de sensibilitat d’aquest govern i dels anteriors per elements si mes no interessants del 
nostre patrimoni.  
Per ERC el Sr. Jordi Permanyer demana que es compleixi el Reglament Orgànic Municipal, 
nosaltres ho fem, fem les preguntes quan i com toca, en tenim unes quantes que vam entrar el 
dia 7 de novembre, i encara no han estat contestades.   
 
Per acabar el Sr. Alcalde desitja unes felices festes de Nadal a tots els assistents. 
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent dos quarts d’onze de la nit, s’aixeca la 
sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari d’aquests acords el 
Secretari, amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 
   


